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Inhoud

Voor u ligt het februari/ maart nummer van BOde. De eind-
redactie van dit nummer is dit keer niet in handen van Eelco 
Roffel, maar van Petra Faber en Henk Benders, gelukkig wel 
met forse ondersteuning van Eelco. 
Ook dit in dit nummer weer een keur van bijdragen.  
Een kleine greep: de uitkomsten van het Pisa-onderzoek 
worden uitvoerig geanalyseerd door verschillende auteurs, 
maar ook flexibele arbeid in het onderwijs en bullshitbanen 
komen langs in deze aflevering. Voor de fijnproevers zijn er 
bijdragen van Johan de Gier over filosofie en Frans van Erp 
over nutriënten verontreinigde gebieden.
De bijdragen van Johan en Frans zijn meteen hun laatste 
bijdragen aan ons blad. We bedanken beide schrijvers voor 
hun boeiende bijdragen gedurende een groot aantal jaren.
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De personeelstekorten in Nederland worden dagelijks 
geëtaleerd in de media en hard gevoeld op de werkvloer 
en door de burger. Ook in het onderwijs stijgt het water 
langzaam maar zeker tot aan de lippen.
 
Het vmbo kampt al enkele jaren met structurele tekorten 
in de formatie, die ook voelbaar worden in andere onder-
wijssectoren.
 
Tegenwoordig wordt de strijd wordt met tekorten aan-
gegaan met een deltaplan. Ook in andere sectoren dan 
de onderwijssector worden deltaplannen geformuleerd 
om problemen op te lossen.

Moeder alle tekorten 
Het tekort aan leraren wordt wel aangeduid als de moeder  
van alle tekorten. Indien er onvoldoende bevoegde leraren 
zijn om kennis en kunde over te dragen, komen er steeds 
minder gekwalificeerde jongeren en ouderen op de  
arbeidsmarkt. De neerwaartse spiraal lijkt onvermijdelijk.
 
Er is op hoofdlijnen een deltaplan geformuleerd om het 
groeiende tekort aan leraren te bestrijden. Daarin trekken 
werkgevers en werknemers gezamenlijk op. Een tekort 
dat overigens al ruim dertig jaar geleden is uitgetekend 
en waarvoor in die tijd met gering succes ook plannen 
zijn gelanceerd om dat tekort niet verder te laten oplopen 
c.q. terug te dringen.

Vragen
De vraag is: wat helpt?
- Gaat een herijking van het beroepsbeeld ons helpen?
- Gaan betere arbeidsvoorwaarden ons helpen?
- Gaat een gratis lerarenopleiding ons helpen?
-   Gaat een fundamentele herziening van de wijze waarop 

wij het onderwijs nu hebben ingericht ons helpen?
- Gaan de onderwijsregio’s ons helpen?
 
Een greep uit de vragen die ons ook in 2024 bezig houden. 
Vragen die wij als beroepsgroep stevig ter hand moeten 
nemen in het besef dat de beste ambassadeurs van ons 
vak dag in dag uit onderwijs verzorgen.

Uitdaging 
Ik wens ons als beroepsgroep en vakbond een jaar toe 
waarin wij allereerst de juiste vragen stellen. Vragen die 
de echte sleutel vormen om het tekort aan leraren op  
te heffen en waarbij het de uitdaging is om niet in plan
vorming en vergaderdrukte te belanden en te blijven  
hangen. Beide gaan het wassende water – om in  
deltatermen te spreken – niet tegenhouden.
 

 Het tekort aan leraren  
 wordt wel aangeduid als  

 de moeder van alle tekorten. 

door: Sense de Groot, voorzitter BO

 Tekorten en 
 deltaplannen 

 Bullshitbanen 
 in het onderwijs 

onderwijsbanen en docentfuncties gaan mensen schuil, 
onmisbare mensen die ik koester, mijn directe collega’s. 
En sommigen van hen dreigen hun zinvolle baan te  
verliezen. Het zit zo. Op mijn maatschappelijk noodzake-
lijke en prachtige opleiding kregen we een tijdje terug 
door het management uitgelegd dat het geld op is. Eén 
volle klas met alle daarbij behorende lessen kost één 
volledige docentbaan. Minder klassen betekent dus 
minder docenten. Gezien de langdurige daling van het 
aantal studenten op mijn opleiding vliegen er binnenkort 
dus collega’s van mij uit. Mensen die elke dag tientallen 
studenten voorbereiden op een toekomst en hun eigen 
kennis en ervaring delen met nieuwe generaties. Mensen 
die ervoor zorgen dat de stad Amsterdam niet alleen blijft 
draaien, maar zich ook ontwikkelt. Die mensen vliegen er 
dus uit.”

Lege taken
Bij de Hogeschool van Arnhem Nijmegen verscheen een 
column van Splinter met een vergelijkbare strekking. 
Splinter schreef onder andere: “Maar wat zijn nu eigenlijk 
de nadelen van deze bullshitbanen? Afgezien van het feit 
dat ze belastinggeld verspillen en waardevolle middelen 
weghalen bij het echte onderwijs, creëren ze ook een 
cultuur van schijnbaar belangrijke, maar uiteindelijk lege 
taken. Dit leidt tot een gebrek aan focus op de werkelijke 
behoeften van studenten en docenten, namelijk kwali-
tatief hoogstaand onderwijs en een ondersteunende 
leeromgeving.”
De column schoot manager MCV Services a.i. Hans  
Valkenburg in het verkeerde keelgat. Die schreef een 

Bij bullshitbanen gaat het om banen die zo ver van het 
onderwijs af staan, dat een student of docent er niets  
van zou merken als die baan niet meer zou bestaan.  
Door zelfgecreëerde of niet-bestaande problemen heb  
je vervolgens mensen nodig om die problemen weer op  
te lossen. Opvallend omdat de meeste instellingen onaf-
hankelijke journalistieke organisaties binnen hun instelling  
hebben afgeschaft. Uit een inventarisatie van het Inter-
stedelijk Studenten Overleg (ISO) blijkt dat op kleine 
hogescholen vrijwel geen onafhankelijke media zijn en 
bij grotere hogescholen op slechts de helft. Bestuurders 
roepen wel vaak “zonder wrijving geen glans!” Maar dat 
menen ze natuurlijk niet echt. Bij de meeste hogescholen 
is de informatie voorziening onder gebracht bij de afdeling 
Marketing en Communicatie. Die produceren alleen maar 
juichverhalen. Alles om maar een de illusie te wekken: 
“kom bij ons studeren, in ons onderwijskundige walhalla”. 
Wel grappig eigenlijk: hogescholen zeggen kritisch  
denkende studenten op te leiden, maar voor onaf   hanke-
lijke journalistiek is geen plaats.

Happiness coach
Maar goed, terug naar de bullshitbanen. Het is iets dat  
velen van ons herkennen en waarvan het aantal ook  
alleen maar lijkt toe te nemen. Functies met ronkende 
titels als: Orchestrator, impactmaker, happiness coach, 
agile coach en projectleider. Havana columnist  
Eikelboom (docent Sociaal Juridische Dienstverlening) 
merkt hierover op “Het probleem is echter dat banen die 
er minder toe doen ten koste gaan van banen die er meer 
toe doen: onderwijsbanen, docentfuncties. En achter die 

De laatste tijd zijn er een aantal columns verschenen 
over bullshitbanen in het hbo in de digitale magazines 
van de Hogeschool van Amsterdam (Havana) en de 
Hogeschool van Arnhem Nijmegen (SAM).

door: Marco Mosselman

Van de voorzitter4 5
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reactie, die boven de column werd geplaatst waarin  
volgens Hans “het anoniem, ongefundeerd afgeven op 
het werk, de functiecategorie of een rol van HAN collega’s 
gaat rechtstreeks in tegen de waarden van de HAN” en  
“SAM krijgt dan ook de opdracht te stoppen met publi-
ceren van anonieme columns.”

Onveilige werksfeer
Volgens Hans creëert de column op deze anonieme wijze 
een onveilige werksfeer voor velen op de HAN. Volgens mij 
creëert de reactie van Hans een onveilige werksfeer voor 
Splinter en kan hij beter anoniem blijven.
Bij de meeste hogescholen hebben rond de 40 % van 
medewerkers een niet onderwijsgevende taak. Dat lijkt 
mij wat veel. Ja, ik snap best dat je een roostermaker, 
conciërge, decaan, medewerker van de marketing nodig 
hebt. Maar niet in de aantallen die er nu rondlopen. Dat 
brengt mij tot mijn grote verdriet: er zijn in het onderwijs 
teveel mensen werkzaam die niets met onderwijs te  
maken hebben. Meer geld naar onderwijs helpt dan ook 
niet. Dat gaat toch alleen maar op aan scrummasters  
en andere onzin. Wat wel zou helpen: de student echt 
centraal te stellen en alle fratsen waar een student niets 
aan heeft weg te laten.

 Meer geld naar onderwijs  
 helpt dan ook niet.  

 Dat gaat toch alleen maar  
 op aan scrummasters  

 en andere onzin. 

Student centraal
Dit is overigens niet een probleem dat alleen in het mbo 
en hbo speelt. Het hele onderwijs is er mee doordrenkt. 
In het primaire onderwijs zijn er basisscholen die naar 
een vierdaagse lesweek toe gaan, want ja: “lerarentekort”. 
Tussen oktober 2021 en oktober 2022 is de totale perso-
neelsomvang in het primair onderwijs (po) toegenomen 
van 133,7 duizend naar 136,2 duizend fte. Per saldo  
kwamen er 2,5 duizend fte bij. Deze toename is kleiner 
dan het jaar ervoor, toen er 4,9 duizend fte bij kwamen. 
Deze toename betrof opnieuw vooral het onderwijs-
ondersteunende personeel (3,2 duizend fte), de omvang 
van het onderwijsgevende personeel (leraren) nam  
iets af (-0,8 duizend fte). In 2022 is het totaal aantal 
leerlingen in het primair onderwijs 1.474.760. Dus: Hoezo 
lerarentekort? Het is dus in het PO niet mogelijk om met 
1 fte 10,8 kinderen onderwijs te geven. Misschien moet 
er eens goed gekeken worden waar het geld aan wordt 
uitgegeven en waar die FTE ‘s aan besteed worden. Dit 
rekensommetje is ook voor het mbo en hbo eenvoudig te 
maken. De uitkomst: in het mbo is er 1 FTE op  
10,2 studenten beschikbaar en in het hbo 1 FTE  
voor 11,3 studenten.

nieuws
Kansrijk opleiden en 
betaalde baan 
De Taskforce Doelmatigheid bepleitte al eerder dat kansrijk 
opleiden moet worden gestimuleerd, ook financieel en dat 
niet-kansrijk opleiden in feite moet worden ontmoedigd 
(bijvoorbeeld door een numerus fixus voor niet kansrijke 
opleidingen). Dus meer sturing. Minister Dijkgraaf wilde 
zo ver niet gaan en ook de keuzevrijheid van studenten 
niet aantasten. De instroom van kansrijke opleidingen 
is nog steeds niet voldoende. Nu is het definitieve eind
rapport van de Taskforce Doelmatigheid, onder leiding van 
oud-minister Lodewijk Asscher uitgebracht, een en ander 
in opdracht van  SBB om uit te zoeken hoe jongeren te  
stimuleren opleidingen te volgen waaraan de Nederlandse  
samenleving behoefte heeft. De hoofdaanbeveling is om 
harde, niet-vrijblijvende afspraken te maken over het 
opleidingsaanbod van de mbo-scholen. De onderbouwing 
van het opleidingsaanbod van de mbo-scholen  moet  
worden geregeld op regionaal en landelijk niveau.  
Werkgevers geven aan hoe groot en waar de arbeidsmarkt-
tekorten zijn en waar het opleidingsaanbod op zou moeten 
aansluiten. Er bestaat wel al een Commissie Macrodoel-
matigheid, maar hiervoor ziet de Taskforce geen rol meer 
weggelegd. Verder noemt de Taskforce mogelijkheden  
zoals lager lesgeld voor tekortstudies en meer geld 
voor scholen die kansrijk opleiden in plaats van 
geld voor ieder afgeleverd diploma. Ook 
moet het voor studenten makkelijker 
worden te kunnen switchen naar 
kansrijke opleidingen.

Minister Dijkgraaf is voor de aanbevolen niet-vrijblijvende 
afspraken, maar constateert ook dat het desondanks niet 
voldoende opschiet met kansrijk opleiden en kansrijke 
keuzes. De minister pleit zelf nu ook voor scherpere keuzes 
om het tekort in sectoren als zorg en techniek aan te 
pakken en dat er meer oog moet zijn bij het opleiden voor 
de behoeften van de arbeidsmarkt. De minister laat nu ook 
onderzoek doen naar het effect van meer sturende  
maatregelen (in lijn met datgene wat de Taskforce ook 
benoemde). Dit onderzoek moet in 2024 worden afgerond. 
Een volgend kabinet zou hier nog in 2024 mee aan de 
slag moeten gaan en scherpere keuzes niet langer meer 
moeten uitsluiten. Ook denkt de minister aan opleiden met 
baangarantie.                                                                  

Uit onderzoek van SEO blijkt dat kansrijke opleidingen, 
dus opleidingen met de meeste kans op betaald werk, niet 
altijd populair zijn bij veel jongeren. Bij jongeren met een 
migratieachtergrond speelt dit procentueel nog meer, 
bleek. Ongeveer een kwart van al de mbo-studenten heeft 
achteraf spijt van de studiekeuze omdat er nauwelijks werk 
te vinden is dat aansluit op de afgesloten (niet kansrijke) 
mbo-opleiding. Opvallend is dat jongeren met een  

afgesloten bbl-opleiding (niveau 3 en 4) de  
hoogste (!) baankans hebben na hun  

opleiding, zelfs hoger als die van jongeren 
met een universitaire opleiding.

Kort mbo-nieuws
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AanDeBak-garantie 
In 2021 begon Rotterdam met opleiden met baangarantie 
voor jongeren die kiezen voor een tekortstudie. In Rotter-
dam betreft dat opleidingen in techniek, zorg, logistiek 
en de haven. Men noemt dit het Nationaal Programma 
Rotterdam Zuid met de zogenaamde “AanDeBak- 
garantie”. Dit Gaan voor een baan-programma blijkt daar 
goed te werken. Nu hebben landelijk 19 burgemeesters/
gemeenten van dit programma kennis genomen en zich 
daarbij aangesloten. Die gemeenten gaan samen met de 
scholen en regionale werkgevers kijken hoe een project 
met baangarantie en een loopbaanoriënterings- en  
begeleidingsprogramma vanaf de basisschool kan worden 
uitgerold. Minister Dijkgraaf juicht dit toe en informeerde 
de Tweede Kamer hierover.
In het Nationaal Programma Leefbaarheid en Veiligheid 
(NPLV) werken een aantal grote gemeenten samen aan  
de aanpak van problemen rond onderwijs, armoede,  
gezondheid, wonen en veiligheid. In Leeuwarden, 
Roosendaal, Zaanstad en Tilburg worden nu al baan-
garanties ontwikkeld als onderdeel van de NPLV-aan-
pak. Ook de andere deelnemende gemeenten hebben 
de ambitie uitgesproken om aan de slag te willen gaan 
met opleiden met baangaranties. De MBO Raad, werk-
geversorganisaties en diverse ministeries willen hierbij 
ondersteunen. Leiden kiest een iets andere weg. Leiden 
profileert zich als kennisstad en het mbo is een onmis
bare schakel binnen het netwerk van kennis en onderwijs, 
stelt men daar. Leiden wil de positie en de waardering van 
het mbo versterken door een aanpak met drie pijlers: een 
gelijke positie en waardering voor het mbo (de praktische 
opleidingen van het mbo zijn niet minder waard dan de 
theoretische van de universiteit), een betere aansluiting 
tussen onderwijs en arbeidsmarkt (leerbanen) en meer 
aandacht voor studentenwelzijn. (onder andere eventueel 
eerst een oriëntatiejaar voor jongeren die niet weten  
welke opleiding te volgen). Leiden gaat zelf meer stage-
plekken voor mbo-studenten aanbieden en de samen-
werking met het Leiden Bio Science Park versterken. 
Daar heeft men ook grote behoefte aan mbo-geschoolde 
arbeidskrachten (kansrijke opleiding afgerond).                                                                                

Taalgebruik en mbo 
Een aantal Utrechtse mbo-scholen hebben een manifest 
opgesteld voor inclusiever taalgebruik. Het taalgebruik  
beïnvloedt onbewust het imago van het mbo. Het is beter, 
stellen zij, om te spreken over vervolgonderwijs dan te  
spreken over het mbo en het hoger onderwijs. Lager en 
hoger wekt het beeld van hiërarchie, maar mbo’ers zijn 
net zo nodig en als andere studenten. Ook termen als 
opstromen en afstromen zouden beter vervangen kunnen 
worden door doorstromen net als opleidingsniveau door 
onderwijs richting. Het manifest voor inclusiever taal-
gebruik is ook ondertekend door de gemeente Utrecht, 
studenten organisatie JOB en de MBO Raad.      
Het platform techniektalent. nu liet onderzoek doen naar 
het imago van technische opleidingen en ook daaruit 
bleek dat taalgebruik in de media, nieuwsberichten, 
online fora en brochures de beeldvorming van techniek 
beïnvloedt.

Budget voor  
niveau 2 mbo 
Er is veel aandacht voor niveau 2 en de klassengrootte 
en uitval / begeleiding van niveau 2- studenten. Maar…. 
de scholen komen niet uit met het geld dat zij ontvangen 
voor niveau 2. Soms lossen scholen dit op  door gelden 
van niveau 3 of 4 over te hevelen naar niveau 2. Omdat 
er een lumpsum financiering bestaat, kan dit. Maar het 
probleem wordt zo niet echt opgelost, maar verschoven. 
Inmiddels heeft ook onderzoeksbureau PWC geconsta-
teerd dat de bekostiging aan niveau 2 structureel te  
laag is. Minister Dijkgraaf heeft in 2022 besloten om  
150 miljoen euro extra toe te kennen voor niveau 2. 
Hoewel het principe van de lumpsum financiering blijft 
bestaan, kent het toegekende budget vanaf volgend jaar 
een afgeschermd deel voor niveau 2 zodat dat geld ook 
daadwerkelijk voor niveau 2 wordt ingezet. Zo’n afge-
schermd deel bestond al voor de entreeopleidingen. In 
2025 wordt de bekostiging als volgt: een afgeschermd 
deel voor de entreeopleidingen, een afgeschermd deel 
voor niveau 2 en een deel voor niveau 3 en 4. Met het geld 
voor niveau 2 kunnen de klassen kleiner worden gemaakt 
en kan meer en betere begeleiding van de leerlingen  
geregeld worden om de uitval terug te dringen.

Pensioen 
Het ABP verhoogt per 1 januari 2024 de pensioenen 
van de gepensioneerden uit het onderwijs met 3,03%. 
Dit geldt ook voor het nabestaanden- en arbeids-
ongeschiktheidspensioen. Het ABP stelt voldoende  
vermogen te hebben om dit te doen en ook om over te 
stappen op het vernieuwde stelsel. De pensioenen kunnen  
verhoogd worden in relatie tot de ontwikkeling van de 
prijzen die het CBS berekent. Voor 2024 is er gekeken naar 
de periode van september 2022 tot en met 31 augustus 
2023. Dit heet de referteperiode. Daar kwam 3,03% uit.

Kwaliteit 
burgerschaps-
onderwijs 
Er is de laatste tijd veel geschreven over de kwaliteit 
van het burgerschapsonderwijs binnen het mbo. Niet 
alleen over de kwaliteit, maar ook over de inhoud 
ervan, de examinering, het wel of niet verplicht zijn 
voor het diploma en over de bevoegdheid van  
docenten. Het Expertisepunt Burgerschap 
heeft nu samen met een aantal hogescholen 
een gratis leergang burgerschap ontwikkeld 
om mbo-docenten te versterken bij het geven 
van kwalitatief goed burgerschapsonderwijs. 
Pedagogische en vakdidactische zaken komen 
aan de orde en er is ook aandacht voor visie-
vorming in de beroepscontext van de studenten. 
Meer hierover kunt u lezen op de website van het 
Expertisepunt Burgerschap   
(www.expertisepuntburgerschap.nl).

Gezond werken in het 
mbo 
Om vitaliteit en gezond werken in het mbo te stimuleren 
heeft SOM (Stichting Onderwijsarbeidsmarktfonds MBO) 
namens de onderwijsvakbonden en de MBO Raad een 
aanvraag ingediend voor MDIEU-subsidie (Maatwerk-
regeling Duurzame Inzetbaarheid & Eerder Uittreden) bij 
het ministerie van SZW. De aanvraag sloot aan op de knel-
punten, zoals benoemd in de Sectoranalyse mbo. Met het 
toegekende geld worden verschillende activiteiten via SOM 
gestart. Voorbeelden zijn hoe als mbo startende docenten 
te behouden, kennisvergroting over sociale veiligheid, het 
werken in teams met verschillende generaties enz. Zie 
hiervoor ook de website van SOM.

nieuws
Kort mbo-nieuws Kort mbo-nieuws
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In het PISA-onderzoek worden vaardigheden en kennis op 
het gebied van wiskunde, natuurwetenschappen en lezen 
van leerlingen uit 81 landen jaarlijks onderzocht, gemeten 
en vergeleken. Wis- en natuurkunde blijken bij de Neder-
landse leerlingen verder achteruit te zijn gegaan, maar 
ik leg de focus hier op het lezen. Het PISA-onderzoek 
laat zien dat Nederlandse leerlingen op het gebied van 
leesvaardigheid steeds slechter worden. Die dalende lijn 
is al jaren geleden ingezet. Het begrip laaggeletterdheid 
geldt niet meer voor een kleine groep mensen die vroeger 
om allerlei redenen niet goed heeft leren lezen. In het 
programma Een leven zonder letters helpt Frans Bauer 
een aantal oudere mensen met leren lezen. Hij zet ze op 
het goede spoor en geeft ze zelfvertrouwen. Een ander 
voorbeeld zijn de Taalmaatjes-projecten in de bibliotheek 
of thuis waarin de ene volwassene de andere helpt met 
lezen. Mooi en nuttig. Maar…. laaggeletterdheid dreigt 
voor een grote groep Nederlandse leerlingen nu een feit 
te zijn. Er wordt gesproken over 33% van de leerlingen, 
vooral binnen het vmbo waarvoor laaggeletterdheid dreigt! 
Nederlandse jongeren zitten, blijkt uit het PISA-onder-
zoek, qua leesvaardigheid dik onder (!) het Europees 
gemiddelde. Het is een algemeen en structureel probleem 
geworden.

Een aantal gevolgen
Als je niet of erg slecht kunt lezen worden veel zaken voor 
je moeilijker. In onze moderne maatschappij kun je niet 
goed functioneren zonder leesvaardigheid. Toegang tot 
de grote wereld en het verkrijgen van enige culturele  
bagage vereist leesvaardigheid. Leren en bijscholen wordt 
moeilijker, net als jezelf aanpassen. Meedoen mét en 
áán van alles wordt moeilijker en … werken, een betaalde 
baan vinden en houden wordt ook moeilijker. Werkgevers 
willen graag (afgestudeerde) mbo’ers en hbo’ers, maar 
je moet uiteraard de veiligheidsinstructies en gebruiks-

aanwijzingen kunnen lezen en begrijpen, tussendoor 
bijscholingen kunnen volgen en in behoorlijk Nederlands 
kunnen communiceren. Anders wordt het te gevaarlijk of 
minstens onwenselijk om je een baan aan te bieden. Voor 
de Nederlandse economie is het ook slecht. Welkom, hoog 
opgeleide kennismigranten zeggen nu vele bedrijven.

Oorzaken
Mogelijke oorzaken van de achteruitgang in willekeurige 
volgorde.
-  Lezen lijkt onder veel leerlingen niet cool te zijn.  

Rijk worden is cool, het resultaat van vele jaren  
neoliberalisme in Nederland met minder aandacht 
voor culturele waarden. 

-  Corona, de pandemie heeft in Nederland zeker tot 
forse onderwijsachterstanden geleid.

- Mobiele telefoons in de klassen.  
-  Te grote klassen en leerlingen die op de vervolgoplei-

ding al een forse taalachterstand blijken te hebben.
-  Lerarentekort en te weinig tijd en uren voor onder-

steuning en begeleiding. 
- Sommige leraren die zelf ook niet of weinig lezen.
-  Lessen moeten leuk zijn en de leerling moet vrijwillig 

mogen kiezen en échte instructie zou ouderwets zijn. 
-  Regelmatig is er weer een onderwijsvernieuwing of 

er wordt er weer iets - op zich soms nuttig - bedacht 
waar de scholen les over zouden moeten geven of 
aandacht aan moeten besteden. Helaas is er vaak 
geen tijd voor. Op veel scholen wordt niet echt en 
gezamenlijk gelezen, maar staat het zogenaamde  
begrijpend lezen centraal; blijkbaar alleen in Nederland 
en België als los vak. Er worden geen meeslepende 
verhalen of relevante kennisteksten gelezen (kennis 
en plezier), maar er wordt getoetst op zaken als: wat is 
het kernwoord of de kernzin, wat is een signaalwoord, 
wat is de hoofdgedachte, hoeveel alinea’s tel je, welke 

Het kan niemand zijn ontgaan dat alle Nederlandse  
media kort geleden, feitelijk of in columns, berichtten  
over de uitslagen van het bekende PISA-onderzoek. 
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 Alarm  
 leesvaardigheid 
 van Nederlandse leerlingen en studenten  van Nederlandse leerlingen en studenten 

door: Hans Lombarts

Column hbo

leesstrategie kun je toepassen? Dat is heel saai en 
heeft niets met leesplezier te maken en het nut ervan 
betwijfel ik. Het zijn trucjes om snel een voldoende 
voor de toets over de tekst te halen. De Citotoets is er 
vooral voor het schooladvies en het selecteren voor 
vervolgonderwijs en meet vaak niet echt de beheer-
sing van het Nederlands. Er zit nu voor veel scholen 
niets anders op dan (te)veel lestijd te besteden aan 
het voorbereiden van de leerlingen op Cito-toets  
(teaching to the test). Een bijkomend probleem is dat 
in Nederland nu per thema concrete leerdoelen  
moeten worden geformuleerd, dat alles steeds geme-
ten moet worden en dat er een toetscultuur bestaat. 
Oefentoetsen, voorbereidingstoetsen, herhalings-
toetsen en echte toetsen (telt deze toets voor een 
cijfer?) en herkansingstoetsen en dit allemaal onder 
lestijd in plaats van echte lessen.

Oplossingsrichtingen
De bereidheid om de leesvaardigheid op te krikken is er. 
Er wordt extra geld gestoken in het onderwijs. Er is  een 
dringend advies om de mobiele telefoons te verbieden of 
minstens zo veel mogelijk te weren uit de klas. Dan is er 
ook nog het advies van de Onderwijsinspectie en docenten 
uit de praktijk om zoveel mogelijk bewezen lesmethoden 
te gebruiken inclusief échte instructie.  
Dus geen experimentele onderwijsvernieuwingen zoals 
gepersonaliseerd leren dat uitgaat van de autonome  
leerling die eigenaar is van het eigen leerproces en zélf  

bepaalt. Hernieuwde aandacht voor het vak Nederlands 
/ lezen op de lerarenopleidingen en daar niet lees-
wstrategieën centraal stellen, maar juist het lees- en 
schrijf onderwijs. Dan is er nog het deltaplan Docenten-
tekort, met als doel het aantrekken van meer leraren 
en het aantrekkelijker  maken van het vak docent. Ook 
streeft men naar kleinere klassen, minder werkdruk en 
een serieuze betaling en over de gehele breedte meer 
aandacht voor kernvakken zoals rekenen/wiskunde, lezen 
en schrijven. Hier sta ik achter en dit moet mijns inziens 
ook allemaal gebeuren.  

Echt lezen
Maar de oplossing voor de leescrisis moet zeker ook  
worden gezocht in….. écht lezen in de klas en het  
gezamenlijk bespreken van wat gelezen is. Er moet alles 
aan gedaan worden om echt lezen leuker te maken voor 
de leerlingen, dus niet het vak begrijpend lezen op de 
huidige manier, maar echt en meer lezen op school.  
Ik denk dat sommige scholen succesvol zijn door tijdens 
het lesuur begrijpend lezen de leerling te laten lezen over 
wat hem of haar interesseert en daar over te laten  
vertellen en dat weer te bespreken in de klas. 

Dat hoeft geen literatuur te zijn. Iedere leerling heeft 
andere interesses dit is dus afwisselend maar… er wordt 
wel verplicht écht gelezen. Vanuit de eigen interesse kan 
de leerling  gestimuleerd worden geleidelijk complexere 
teksten of boeken nemen. Lezen en het leesplezier neemt 
toe en omdat in boeken, als het goed is, de correcte 
spelling, woorden en begrippen worden gehanteerd, 
vergroot de leerling bijna onbewust zijn taalvaardigheid 
en kan deze later ook een werkinstructie of folder van de 
overheid lezen en begrijpen. Daarnaast is echte instructie 
(les!) erbij gewoon nodig, maar dat hebben de leerlingen 
ook bij andere lesuren. 

Integratie
Andere scholen integreren succesvol het leesonderwijs in 
de lessen geschiedenis, aardrijkskunde en natuur.  
Leerlingen moeten bij die vakken de teksten lezen die 
erbij horen. Een variant hierop is dat bij een aantal  
succesvolle scholen, niet schrikken, kennis centraal wordt 
gesteld. Zij doen aan thematisch onderwijs waar zij in 
een aantal weken een onderwerp uitdiepen en het lees-
onderwijs samenvoegen met de zaakvakken. De leerlin-
gen lezen rijke en uitdagende teksten, direct aansluitend 
bij de vakken en/of het onderwerp. Het idee is dat het 
niveau net te moeilijk is. Zij kunnen dus een tekst alleen 
lezen en begrijpen met hulp van de leraar. Het lesuur 
begrijpend lezen is bij deze scholen afgeschaft. De leer-
lingen doen geïntegreerd kennis op van het betreffende 
onderwerp, maar lezen daardoor ook veel en kunnen goed 
lezen en teksten begrijpen, ook buiten school.
Die kant moet het op! De leescrisis moet bestreden  
worden en Nederland dat tot 10 jaar geleden bij de  
PISA-onderzoeken tot de Europese top behoorde, moet 
de lijn omhoog weer vinden en daar vol op inzetten.

 Lezen lijkt onder veel  
 leerlingen niet cool te zijn.  

 Rijk worden is cool 
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 Flexibele arbeid  
 in  het hbo 

12

door: Marco Mosselman

Het onderzoek doet verslag van de meting voor 2021. 
Het onderzoek sluit aan bij de verschillende vormen van 
tijdelijke contracten aan de hand van de cao:

-  artikel D-3: Arbeidsovereenkomst voor bepaalde tijd met 
uitzicht op onbepaalde tijd;

- artikel D-4: Arbeidsovereenkomst voor bepaalde tijd;
-  artikel D-5: Elkaar opvolgende arbeidscontracten voor 

bepaalde tijd;
-  artikel D-6: Tijdelijke uitbreiding van de betrekking we-

gens extra werkzaamheden.

Zestor, het arbeidsmarkt- en opleidingsfonds 
van het hbo, heeft onderzoek gedaan naar de 
omvang van de flexibele arbeid in het hbo.  

Uit het onderzoek komen de volgende conclusies:
•  Het aandeel tijdelijke aanstellingen  

(D-3 en D-4 contracten) in het hbo is in 2021 verder 
gestegen tot 17,9% in fte en 22,2% in personen.

•  D-5 contracten, elkaar opvolgende tijdelijke contracten, 
omvatten ongeveer 18% van de totale flexibele arbeid 
(op basis van 18 hogescholen).

Figuur 1 Aandeel tijdelijke contracten (D-3 en D-4) in personen en fte

(Exclusief hogescholen waarvoor de gegevens over de aard van het dienstverband ontbreken)

 

Opvallend
D-5 contracten zijn dus elkaar opvolgende contracten 
voor bepaalde tijd. Artikel D-5 maakt het bijvoorbeeld  
mogelijk onderwijsgevend personeel in het kunst-
onderwijs vier jaar een tijdelijke arbeidsovereenkomst 
te geven. De D-5 contracten omvatten ruim een vijfde 
(21,1%) van het totale aantal tijdelijke contracten en 18% 
van het aantal fte’s bij deze hogescholen. Opvallend is 
dat de helft van de hogescholen helemaal geen gebruik 

 “Helft hogescholen maakt helemaal 
 geen gebruik van D-5 contracten, 
 terwijl de andere hogescholen hier 

 juist veelvuldig gebruik van maken.” 

maakt van D-5 contracten, terwijl andere hogescholen 
(waaronder een aantal grote hogescholen) hier juist  
veelvuldig gebruik van maken.

•  Lichte stijging externe inhuur
De uitgaven aan extern personeel (zzp’ers) zijn vanaf 
2014 gedaald van 9,9% tot 7,7% in 2021. Vooral in 2017 was 
sprake van een sterke daling. In 2021 is het aandeel weer 
wat gestegen ten opzichte van het jaar ervoor.

Figuur 2. Uitgaven aan personeel niet in loondienst als percentage van de totale personeelsuitgaven

12 13
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Experiment
Het alles omvattende, wereldschokkende nieuws uit de 
onderwijswereld in het jaar 2023 was wel dat 1 op de 3 
leerlingen nauwelijks kan lezen en schrijven. Wordt men 
in het Nederlands onderwijs opgeleid tot analfabeet?   
Wellicht een beetje gechargeerd, maar toch wel diep 
triest. In het oktobernummer van ons blad ‘Bode’ heb ik  
geopperd te experimenteren met het uitreiken van een 
diploma aan het begin van de opleiding in plaats van aan 
het einde ervan. Een nogal absurd experiment dat niet 
aan te raden is ook daadwerkelijk uit te voeren. Wellicht 
wil ik nog wel iets verder gaan met nog een experiment. 
Zouden we niet eens voor een bepaalde periode het  
onderwijs  helemaal afschaffen? Kijken wat er gebeurt. 
Zou het lees- en schrijfniveau er door beïnvloed worden? 
Ik zeg er maar bij dat het een gedachte-experiment 
is. Anders gezegd: dit experiment niet werkelijk thuis 
uitvoeren.

Belevingswereld
Maar nu even serieus. Is het niet interes-
sant te kijken naar de rol van onderwijs-
vernieuwing in relatie tot het niveau 
van het huidige onderwijs? Projecten 
van vernieuwing en aanpassing van het 
onderwijs heb ik vaak meegemaakt en 
niet zelden werd daarbij luidkeels  
verkondigd dat hierbij ‘de student  
centraal’ zou moeten staan. Dit credo 
werd nadrukkelijk en met veel aplomb verkondigd.  
De bedoeling hierachter was dat men in het onderwijs 
uitsluitend en alleen oog moest hebben voor de  
‘belevingswereld’ van leerling of student en dat het  
onderwijs daarop moest aansluiten. 
Als je nadenkt over dat idee dan kom je er al snel  
achter dat die gedachte op zijn zachtst gezegd bedenkelijk  
genoemd kan worden. Misschien wel net zo absurd om als 
experiment eens een tijdje het onderwijs af te schaffen. 
Wat voor zin heeft het voor een leerling of student om  
ergens naar toe te gaan waar hij of zij geconfronteerd 
wordt met zaken die hij of zij in zijn belevingswereld ook 
heeft leren kennen? Het is juist de reden om naar een 
school of instituut te gaan om daar geconfronteerd te 
worden met zaken die men niet kent. Toch?
Kun je niet stellen dat al die projecten van onderwijs-
vernieuwing en zogenaamde verbeteringen mede  
oorzaak zijn geweest voor de situatie waarin het  

onderwijs zich nu bevindt, namelijk een situatie die niet 
zo rooskleurig is en door sommigen wel als desastreus 
wordt gekarakteriseerd? 

Onwetenschappelijk
In een nieuwsprogramma hoorde ik een 
onderwijskundige stellen dat veel onderwijs-
experimenten niet wetenschappelijk onder-
bouwd zijn. Hij gaf als voorbeeld dat bij een 
bepaalde vernieuwing leerlingen in groepen 

ingedeeld werden. Categorisering dus, altijd 
goed. Toch? Het geeft een sausje van weten-
schappelijkheid. Sommige leerlingen waren 
goed in luisteren. Andere leerlingen beter in 
kijken. Is dat echt zo? Zo ken ik nog wel een 

paar leerstijlen. Maar welke leerstijl je ook 
hebt, iedereen moet toch geregeld van de 
WC gebruik maken? Het maakt dan niet uit 

of je beter bent in kijken of luisteren. Oftewel: bij dit soort 
opvattingen over onderwijsvernieuwings schiet me vaak 
de gevleugelde uitspraak van onze bekende en te vroeg 
gestorven schrijver en literator Gerrit Komrij te binnen:‘-
de koe loeit maar geeft geen melk’.  Graag zou ik meer te 
weten komen van die onderwijsvernieuwers die van al die 
leerstijlen op de hoogte zijn.

Balans
In Nederland is het bij onderwijsvernieuwingen vaak  
lastig gebleken om de balans te vinden. 
De balans tussen ‘de docent centraal’ en ‘de student 
centraal’ bijvoorbeeld. Misschien gaat het er bij goed, 
aangenaam, effectief en zinvol onderwijs wel om  
aandacht te geven aan wat voor de student van belang  
is en hoe de rol van de docent in dat onderwijs behoort  
te zijn. Tja, een open deur, denk ik dan.

Door: Henny Heima

docent Media College Amsterdam

“Het is juist de reden om naar een 
 school of instituut te gaan om daar 

 geconfronteerd te worden met 
 zaken die men niet kent. Toch?” 

  Goed, 
beter, 
best.......!?!?  
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Voor het filosofieonderwijs is voor de examenklassen in 
februari 2023 een interessant leerboek uitgekomen met 
de titel: Wat maakt de mens - onze lichamelijkheid in  
relatie tot techniek en wetenschap, geschreven door  
Kirsten Poortier, Erik Myin en Peter-Paul Verbeek.

De gedachte dat de mens van nature kunstmatig is – denk 
aan Wij zijn ons brein van Dick Swaab – wordt gekoppeld 
aan techniek en wetenschap. Sinds de wetenschappelijke  
revolutie van de 16e en 17e eeuw wordt de mens in geleerde  
kringen steeds meer als machine opgevat. Door de tech-
nologische ontwikkelingen van de laatste decennia,  
toegepast op de bio- en neurowetenschap, is deze  
materialistische kijk op de mens in een stroomversnelling 
geraakt. Als deze toepassingen in dit tempo doorgaan zijn 
ingrijpende veranderingen op komst. Men denkt dat in de 
toekomst de technologie het geestelijk vermogen van de 
mens (neurotica) verbetert. Maar ook zou de technologie 
het menselijk lichaam veranderen en naar het evenbeeld 
van de mens kunstmatige levensvormen (robotica)  
kunnen voortbrengen.
 

Kritische vragen
Uiteraard levert dit genoeg stof op om kritische vragen te 
stellen, niet alleen over waar of onwaar, maar ook funda-
mentele vragen over de vrijheid van de mens en het hele 
scala van het afwegen van ethische waarden. Dat brengt 
mij tot hoofdstuk 9 van het boek. Hierin worden de lezers 
– onder wie wellicht een potentieel nieuwe generatie  
ingenieurs – in aanraking gebracht met de ethiek van 
techniek. De auteurs stellen eerst dat het idee dat techniek  
moreel geladen zou kunnen zijn niet vanzelfsprekend is, 
en daarmee slaan ze een brug naar de sceptische lezer. 
Vervolgens laten de auteurs zien dat techniek wel degelijk 
invloed heeft op de menselijke moraal. 
Ons vermogen om met morele vragen om te gaan en  
morele beslissingen te nemen, krijgt vorm in ten minste 
vier soorten interactie met technologie:

-  het kan ons handelen beïnvloeden bijvoorbeeld door 
snelheidslimieten in auto’s in te stellen of een douche-
klok om water te besparen.

-  het beïnvloedt ons moreel vermogen bijvoorbeeld door 
het blootleggen van kunstmatige patronen die invloed 
hebben op het oordeelsvermogen van artsen, rechters 
of docenten. 

-  het beïnvloedt onze morele kaders bijvoorbeeld de  
anticonceptiepil die een rol heeft gespeeld bij de  
veranderende seksuele moraal.

- het beïnvloedt het morele subject.

Voor de auteurs is er geen zuiver moreel menselijk subject, 
maar staat de moraliteit altijd in relatie tot de techniek. 
Betekent dat dat we niet kunnen spreken van in zichzelf 
goede of slechte mensen? Een uitstekend aanknopings-
punt voor een filosofiediscussie in de klas.
 

Verantwoordelijkheid
Het deel over verantwoordelijkheid beschrijft hoe onder-
scheid, maar ook relaties tussen planten, dieren, mensen 
en techniek de mogelijkheid tot morele verantwoordelijk-
heid kan scheppen. De vraag blijft of alle vormen van 
verantwoordelijkheid gepast zijn in een technologisch 
tijdperk waarvan de gevolgen niet te overzien zijn. Een  
enthousiaste docent zou hier nog engelen in de mix  
kunnen gooien bij de vraag wat en wie verantwoordelijk-
heid kan dragen.
Mogelijk kan de term dataïsme aanleiding geven tot dis-
cussie van andere ‘-ismen’ door de geschiedenis heen en 
hoe christelijke filosofie zich verzet tegen alle vormen van 
‘-ismen’, omdat die een reductie van de werkelijkheid zijn.
 

Eindoordeel: het is een geslaagd boek 
voor het eindexamen filosofie!

door: Johan de Gier

 Filosofie  
 voor het VO 

“Vragen over de vrijheid van de  
 mens en het hele scala van het  
 afwegen van etische waarden”

In een van de vorige edities van  
ons tijdschrift heb ik geschreven 
over filosofie in het vmbo. Nu een  
bijdrage in die richting voor het vo. 
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nieuws
Kort hbo-nieuws Kort hbo-nieuws

Het Programme for International Student Assessment 
(PISA) onderzoek is een driejaarlijks grootschalig inter-
nationaal vergelijkend trendonderzoek naar de vaardig-
heden en kennis in wiskunde, lezen en natuurweten-
schappen van 15-jarigen. Daarbij ligt de focus niet op wat 
leerlingen precies leren op school, maar op hoe zij hun 

kennis en vaardigheden in het dagelijks leven toepassen.  
De PISA-toets en -vragenlijsten van 2022 zijn in 81 landen 
afgenomen: 37 OESO-landen en 44 partnerlanden. In to-
taal betrof dit ruim 600.000 leerlingen. In Nederland heb-
ben 5.046 15-jarige leerlingen afkomstig van 154 scholen 
voor voortgezet onderwijs deelgenomen aan PISA-2022.

Bijna een derde Nederlandse leerlingen 
laaggeletterd en kwart onvoldoende 
wiskundig geletterd 

Leesvaardigheid
PISA kent zes vaardigheidsniveaus voor leesvaardigheid 
waarbij niveau 1 het laagste niveau is en niveau 6 het 
hoogste niveau. Het vaardigheidsniveau dat leerlingen 
volgens PISA moeten beheersen om goed te kunnen 
functioneren op school en in onze maatschappij, is 
niveau 2. Leerlingen die niveau 6 halen worden gezien 
als excellente lezers. In 2022 presteert in Nederland 33% 
van de 15-jarigen onder niveau 2. Deze leerlingen kunnen 

Wiskunde
PISA maakt onderscheid in verschillende vaardigheids-
niveaus voor wiskunde. Er wordt van uitgegaan dat  
leerlingen minstens niveau 2 moeten halen om als  
zelf standige burgers deel te kunnen nemen aan de  
maatschappij. Leerlingen die lager dan niveau 2 presteren 
worden volgens de PISAdefinitie beschouwd als  
‘on voldoende wiskundig geletterd’. Leerlingen die het 
hoogste niveau halen (niveau 6) worden gezien als  
‘excellent wiskundig geletterd’.
Ruim een kwart van de Nederlandse leerlingen (27%) haalt 
in 2022 niet het tweede vaardigheidsniveau en valt  

Natuurwetenschappen
De gemiddelde score van Nederlandse 15-jarigen op de 
PISA-toets over natuurwetenschappen is in PISA-2022 
488. Dat is lager dan in 2018. Het OESO-gemiddelde 
ligt in PISA-2022 op 485. De gemiddelde score van de 
EU14-landen is in PISA-2022 gelijk aan die van Neder-
land (488). In 2022 verschilt de Nederlandse score voor 
natuurwetenschappen niet significant van de scores 
van de OESO en de EU14. De voorsprong van Nederland 
ten opzichte van het OESO- en EU14-gemiddelde uit de 
voorafgaande meting is in 2022 verdwenen.

Conclusie
Tot slot enkele andere opvallende conclusies uit het 
onderzoek:
• De prestaties van meisjes in wiskunde en  

natuurwetenschappen zijn sterker gedaald  
dan de prestaties van jongens.

• Het opleidingsniveau van ouders hangt sterk samen 
met de prestaties van hun kinderen op de PISA-toets.

• Ruim een derde van de leerlingen voelt soms of vaak 
druk om online te moeten zijn en berichten te  
beantwoorden terwijl ze in de les zitten.

• Driekwart van de 15-jarigen is positief over de hulp 
van hun docenten toen zij thuis onderwijs moesten 
volgen, ruim de helft geeft wel aan dat zij achter 
raakten met hun schoolwerk.

door hun zwakke taalvaardigheid waarschijnlijk minder 
goed functioneren op school en in de maatschappij en 
lopen het risico laaggeletterd het onderwijs te verlaten. 
In de afgelopen jaren is het percentage leerlingen in 
Nederlands dat onder niveau 2 scoort gegroeid. Tussen 
2003 en 2012 lag dit tussen de 10-15% van de leerlingen. 
In 2015 steeg dit naar 18% en in 2018 naar 24%. Deze lijn 
is doorgezet in 2022 naar 33%.

Figuur 1. PISA 2022, How well did 15-year-old students in the Netherlands do on the test?  

Trends in mathematics, reading and science performance

daarmee in de PISA-categorie ‘onvoldoende wiskundig 
geletterd’. Nederland zit daarmee op het prestatieniveau 
van het EU14-gemiddelde, waar 28% niet verder komt dan 
het eerste vaardigheidsniveau het percentage  
on voldoende wiskundig geletterden in 2022 flink toe
genomen ten opzichte van 2018. In 2018 presteerden nog 
16% van de Nederlandse 15-jarigen onder het tweede  
PISA-niveau. Ook opvallend: de prestaties zijn sterker  
gedaald voor vmbo leerlingen dan voor havo- en 
vwo-leerlingen

Figuur 2. Gemiddelde toetsscores wiskunde PISA-2006 t/m PISA-2022, naar opleidingstype (Nederland)
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De overheid heeft in 2021 zes miljard euro uitgetrokken om 
de gevolgen van Corona in het onderwijs te verzachten.  
De zogenaamde NPO gelden. Uit de vijfde evaluatie van de 
besteding van die gelden komt naar voren dat de impact 
van de pandemie in het onderwijs nog steeds zichtbaar is.

Impact Corona nog 
steeds zichtbaar in 
onderwijs 

Figuur 1. Ontwikkeling percentage (zeer) slechte mentale 

gezondheid

Er is nog steeds een groep studenten die kampt met  
ernstige problematiek. De studieachterstanden bij 
oudere jaars zijn groot. Ook is er nog steeds een grote 
groep studenten met welzijnsproblemen. De studenten 
lijken volgens de evaluatie (het NPO programma zit in de 
eindfase, maar de problemen zijn nog steeds groot bij 
deze groep) niet altijd goed bereikt te worden door de  
acties die zijn ingezet met behulp van het NP Onderwijs en 
de andere middelen die de instellingen mogelijk inzetten 
op dit terrein. Tevens kan het zijn dat inmiddels andere 
problematiek (denk aan armoedeproblematiek, krapte op 
de woningmarkt en de klimaatkwestie) hier een rol speelt.

De onderhandelingen met werkgeversorganisatie VNO/
NCW, over het verlengen en verruimen van de Regeling 
Vervroegd Uittreden (RVU) zijn vastgelopen melden  
vakbonden FNV, CNV en VCP (BO is aangesloten bij de 
VCP). ‘De regeling om eerder te kunnen stoppen met 
zwaar werk, loopt eind 2025 af. Nu moet er een structu rele  
oplossing komen voor de periode vanaf 2026 én voor de 
mensen die nu ‘versleten’ zijn en wel eerder willen stoppen  
met hun werk maar het onder de huidige regelingen niet 
kunnen betalen, aldus Piet Rietman, portefeuille houder 
Pensioenen FNV.

Fatsoenlijke regeling broodnodig
Een groot deel van de werkenden boven de 45 jaar  
verwacht niet dat ze hun huidige werk tot hun AOW- 
leeftijd kunnen uitvoeren, blijkt uit CNV-onderzoek onder 
3.100 leden. ‘Dit  toont klip en klaar aan dat er echt een 
fatsoenlijke regeling moet komen voor mensen die het 
werken tot aan hun pensioen niet redden’, aldus Jan Pieter 
Daems, CNV-bestuurder. ‘Het is onbestaanbaar dat mensen 
in een zwaar beroep moeten werken tot ze  
er letterlijk bij neervallen.’

Ook na 2025 is er nog zwaar werk
Nic van Holstein, voorzitter VCP: ‘Net als de vakbonden 
zien die individuele werkgevers in dat zwaar werk niet 
opeens zal verdwijnen na 2025. Dat hebben we VNO/NCW 
ook duidelijk gemaakt: er moet een structurele regeling 
komen. Zwaar werk zal blijven bestaan, ook al doen we 
van alles aan duurzame inzetbaarheid. Voor bepaalde 
werknemers zal eerder stoppen met werken feitelijk de 
enige optie blijven, het is onze taak om als vakbonden 
ervoor te zorgen dat dit kan en dat de financiële  
consequenties niet te groot zijn.’

Gesprekken in de Stichting van de Arbeid
De afgelopen periode zijn er door de vakbonden en 
werkgeversorganisaties, in de Stichting van de Arbeid, 
gesprekken gevoerd over de verlenging en verbetering 
van de huidige RVU-regeling die was opgenomen in het 
Pensioenakkoord van 2019. Rietman: ‘Het is bijzonder 
pijnlijk dat we er met VNO/NCW nu niet zijn uitgekomen. 
Heel veel mensen in zware beroepen zijn ‘gesloopt’ als 
ze hun pensioenleeftijd halen. Dat geldt bijvoorbeeld 
voor de talloze mensen die in ploegendiensten werken en 
waarvoor met name de nachtdiensten bijzonder zwaar 
zijn. Maar het geldt ook voor al die andere werknemers 
die te maken hebben met jarenlang fysiek of mentaal 
belastend werk, in de bouw, bij de politie en in tal van 

andere sectoren. Dat moet en kan anders. We zien dat 
individuele werkgevers het met ons eens zijn. Ook zij zijn 
van mening  dat er een regeling moet komen voor zwaar 
werk, een regeling die doorloopt na 2025 en ruimer is dan 
de huidige regeling. VNO/NCW ziet dat anders. Vakbonden 
FNV, CNV en VCP gaan de komende tijd per sector met 
hun leden, en werkgevers die ook een oplossing willen, 
aan de slag om te zien hoe zij hiervoor actie gaan voeren. 
De tijd van praten is voorbij, er moet nu iets gebeuren 
voor de korte en lange termijn’, aldus de vakbonden.

Gesprekken over verlenging Regeling 
Vervroegd Uittreden (RVU) vastgelopen 

In 2015 werd de basisbeurs afgeschaft. De belofte was 
dat de bezuiniging die vijf miljard euro opleverde geïn-
vesteerd zou worden in het de kwaliteit van het hoger 
onderwijs. Uit onderzoek door Follow The Money blijkt dat 
iets minder dan 1,3 miljard euro uiteindelijk daadwerkelijk 
in het onderwijs is geïnvesteerd.

Minder dan derde 
besparing afschaffing 
basisbeurs ging naar 
onderwijs

Het aantal buitenlandse studenten dat in Nederland  
studiefinanciering krijgt is de afgelopen jaren sterk  
gestegen. 14.500 buitenlandse studenten krijgen dit jaar 
studiefinanciering, vorig jaar waren het er ruim 12.000. 
In 2021 waren het er ruim 9000. Dat blijkt uit navraag 
van NPO Radio 1-programma Nieuws en Co bij de Dienst 
Uitvoering Onderwijs (DUO), die de studiefinanciering 
uitkeert. In totaal studeren er ongeveer 120.000 buiten-
landse studenten in Nederland. Studenten uit EER- 
landen (de lidstaten van de Europese Unie en Liechten-
stein, Noorwegen en IJsland) plus Zwitserland en  
het Verenigd Koninkrijk kunnen, als zij aan bepaalde  
voorwaarden voldoen, aanspraak maken op volledige 
studie financiering. Dit is een verplichting die volgt uit het  
EU-recht. Om te bepalen of een buitenlandse student 
recht heeft op studiefinanciering is voornamelijk bepa-
lend of een student een migrerend werknemer is. Een 
migrerend werknemer is iemand die reële en daadwerke-
lijke arbeid verricht die niet marginaal is. DUO hanteerde 
hiervoor de norm van 56 uur per maand. Als een student 
meer dan 56 uur per maand werkte is er volgens de DUO 
sprake van een migrerend werknemer en heeft de student 
recht op studiefinanciering. De afgelopen jaren oordeelde 
de rechter in meerdere zaken dat die grens te streng was. 
Gevolg van die uitspraak was dat DUO tegenwoordig in 
het geval van studenten die tussen de 24 en 56 uur per 
maand werken, nadrukkelijker meeweegt wat hun  
individuele situatie is.

Aantal buitenlandse 
studenten met 
Nederlandse 
studiebeurs sterk 
gestegen 

Het aantal buitenlandse studenten dat in Nederland  
studiefinanciering krijgt is de afgelopen jaren sterk  
gestegen. 14.500 buitenlandse studenten krijgen dit jaar 
studiefinanciering, vorig jaar waren het er ruim 12.000. 
In 2021 waren het er ruim 9000. Dat blijkt uit navraag 
van NPO Radio 1-programma Nieuws en Co bij de Dienst 
Uitvoering Onderwijs (DUO), die de studiefinanciering 
uitkeert. In totaal studeren er ongeveer 120.000 buiten-
landse studenten in Nederland. Studenten uit EER-landen 
(de lidstaten van de Europese Unie en Liechtenstein, 
Noorwegen en IJsland) plus Zwitserland en het Verenigd 
Koninkrijk kunnen, als zij aan bepaalde voorwaarden vol-
doen, aanspraak maken op volledige studiefinanciering. 
Dit is een verplichting die volgt uit het EU-recht. Om te 
bepalen of een buitenlandse student recht heeft op  
studiefinanciering is voornamelijk bepalend of een 
student een migrerend werknemer is. Een migrerend 
werknemer is iemand die reële en daadwerkelijke arbeid 
verricht die niet marginaal is. DUO hanteerde hiervoor de 
norm van 56 uur per maand. Als een student meer dan 
56 uur per maand werkte is er volgens de DUO sprake van 
een migrerend werknemer en heeft de student recht op 
studiefinanciering. De afgelopen jaren oordeelde de  
rechter in meerdere zaken dat die grens te streng was. 
Gevolg van die uitspraak was dat DUO tegenwoordig in 
het geval van studenten die tussen de 24 en 56 uur per 
maand werken, nadrukkelijker meeweegt wat hun  
individuele situatie is.

Bovenwettelijke  
ziekte- en werkeloos-
heidsuitkeringen  
verhoogd met 10% 
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Tien jaar geleden, eind 2023, waren er nog maar 1105 on-
derwijsadviesbureaus actief (waarvan er 930 eenmans-
zaken). Als al die adviseurs nu eens zelf voor de klas gaan 
staan in plaats van te adviseren? Zou dat niet een heel 
eind helpen het lerarentekort op te lossen?

Eén van de grootste problemen in het onderwijs is mijn 
inziens dat er veel te veel mensen rondlopen die niet 
zelf voor de klas staan, maar aan docenten vertellen hoe 
ze moeten lesgeven. Het barst in het onderwijs van de 

Waarom ga je zelf niet lekker voor de klas staan? 

Het is geen geheim dat het niet geweldig gaat met de 
overheidsfinanciën. Als de rijksoverheid niet gaat bezui-
nigen dan loopt het begrotingstekort in 2028 op naar 
3,6 % Dat ligt boven de Europese norm van 3 procent. 
De jaarlijkse uitgaven van het de rijksoverheid nemen 
de komende vijf jaar toe met 34 miljard euro. De staats-
schuld komt dan in 2028 uit boven de 60 procent, weer 
een overtreding van de Europese regels. Het komende 
kabinet zal dus moeten bezuinigen. Om een idee te 
krijgen wat ons potentieel te wachten staat heb ik de 
zogenaamde “ombuigingslijst” eens bestudeerd. Het 
heeft een update van de zogenaamde ombuigingslijst 
gepubliceerd. De ombuigingslĳst wordt gemaakt door 
het Ministerie van Financiën en bevat een overzicht van 
mogelĳkheden om uitgaven te verlagen om daarmee 
de overheidsfinanciën te verbeteren. Let op: het gaat 

om mogelijke bezuinigingen. De lijst is vrij makkelijk op 
internet te vinden door te zoeken op “ombuigingslijst”. 
De mogelijke bezuinigingen voor het onderwijs zijn te 
vinden vanaf p.45 en te veel op hier op te noemen. Meest 
getroffen werd ik door een opmerking op p. 143: Bĳ 
ongewĳzigd beleid stĳgen de zorguitgaven in de periode 
2025-2028 met ongeveer 18 miljard euro. Die toename 
is meer dan de totale defensiebegroting in 2023. Die 
stijging van 18 miljard is nog exclusief het afschaffen 
van het eigen risico in de zorg (wat sommige partijen 
willen). Dat kost een paar miljard extra. Wat heeft die 
stijging van de zorgkosten met onderwijs te maken? Dat 
lijkt mij evident: de zorgkosten zijn het koekoeksjong in 
de begroting. Door enorme stijging van de zorgkosten 
is er minder geld voor zaken die ook best belangrijk zijn: 
politie, defensie, onderwijs etc.

Zorgkosten zijn koekoeksjong rijksbegroting 

onderwijsadviesbureautjes. In het vierde kwartaal waren 
er volgens het CBS 3265 onderwijsadviesbureaus actief 
waarvan het grootste deel (2990) uit éénpitters bestaat. 
Zie de tabel hiernaast.
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 De realiteit verlaten 

Volgens een spreker is onderzoek op het hbo heeeeel 
belangrijk. Is dat zo vraag ik mij af. Er wordt in het hbo 
300 miljoen euro besteed aan onderzoek (veel te weinig 
volgens de spreker). In 2020 hielden 707 lectoren met in 
totaal 452 fte zich in het hbo bezig met onderzoek. Laten 
we even een gedachte-experiment doen: denk het weg.  
Ik bedoel daarmee: kan het hbo dan nog studenten als 
professional opleiden voor de arbeidsmarkt als we niets aan 
onderzoek zouden doen? Ik zeg in volle overtuiging “ja!”. 
Dan is het mijn inziens ook niet doelmatig daaraan geld 
uit te geven. Natuurlijk zeg ik niet dat dat onderzoek nooit 
iets voor studenten oplevert. Dat is te kort door de bocht.

Dat brengt mij bij mijn volgende punt: vakkennis staat in 
het hbo steeds meer onder druk. Het gaat steeds meer om 
coaching, kritisch denken en onderzoekend vermogen van  
de student. Maar: als je niets weet kun je niets onderzoeken 
en ook niet kritisch denken. De studie geneeskunde begint  
ermee dat studenten de 206 botten in het menselijk lichaam 
moeten kennen. Daarna alle spieren. Allemaal feiten. Kun je 
ook op internet vinden. Maar als je wilt toepassen of onder-
zoeken moet je eerst die feiten kennen.

In een opinie op ScienceGuide schreef Tina ten Bruggen- 
cate: “Ten opzichte van vroeger is in het huidige hoger 
onderwijs veel vakkennis, vakinhoud en structuur  
verdwenen. Er wordt weinig theorie aangeboden en 
in het hbo zijn hoorcolleges soms helemaal in de ban 
gedaan. Studenten kunnen informatie zelf opzoeken, 
wordt wel beweerd. Onderwijspsychologen en cogni tieve 

psychologen beweren juist dat studenten in de eer-
ste jaren van hun studie juist inhoud en structuur nodig 
hebben. Vakkennis is bovendien een voorwaarde voor 
kritisch denken, dat om betrouwbare informatie vraagt. 
Men kan niet kritisch denken zonder gedegen kennis te 
hebben. Bovendien zien zowel studenten als het werk-
veld deze vakkennis als een belangrijke competentie.” Ik 
ken Tina niet, maar ze is een heldere denker en beschrijft 
treffend hetgeen een blind paard kan zien.

Iets dat mij ook onbegrijpelijk voor komt: het onderscheid 
tussen praktisch en theoretisch onderzoek. Het hbo zou 
doen aan praktisch onderzoek en de klassieke universiteit 
aan theoretisch onderzoek. Ik snap dat onderscheid wel 
als het om techniek gaat: onderzoek naar nieuwe materi-
alen zou dan bijvoorbeeld op de universiteit plaatsvinden 
en de toepassing van die nieuwe materialen in het hbo. 
Maar voor heel veel gebieden zoals sociale studies, onder-
wijs, economie en kunst is dat onderscheid er volgens mij 
helemaal niet. En 80% van de lectoraten is actief op één 
van deze gebieden. Een onderzoek over een juridisch 
onderwerp zou volgens mij net zo goed plaats kunnen 
vinden aan de universiteit als op het hbo.

Mijn geest begon mijn lichaam te verlaten toen een 
spreker wist te melden dat “ook in het MBO veel meer 
aan onderzoek gedaan moet worden!”. Volgens mij zijn 
mensen die dat roepen ieder contact met de werkelijkheid 
kwijt. Volgens het laatste PISA onderzoek (2022) is een 
derde van de 15-jarigen laaggeletterd. Een belangrijk deel 
daarvan gaat naar het mbo. Is het misschien een idee 
daar eerst iets aan te doen voordat men zich bezig gaat 
houden met hobbyisme zoals onderzoek? Zou het niet 
een idee zijn dat zowel het mbo als hbo zich uitsluitend 
gaat richten op het aanleren van competenties die nodig 
zijn om een beroep uit te oefenen en onderzoek aan de 
universiteiten te laten?

Op 21 november 2023 werd door Zestor een congres 
georganiseerd in Amersfoort met als titel “Werken 
in het hbo met oog op de toekomst”. Ik was daarbij 
aanwezig en kwam daar in een parallel universum terecht.

door: Marco Mosselman

Het gaat steeds meer om coaching, 
 kritisch denken en onderzoekend 

 vermogen van de student. 

   Ik ken Tina niet, maar ze is een heldere  
 denker en beschrijft treffend hetgeen een   

 blind paard kan zien. 

  “        

        ”

Door: Merijn Knibbe

22 Column

Alleen samen kunnen we als vakbond zorgen voor goed onder-
wijs en goede arbeidsvoorwaarden. Jullie, de leden,  
zijn daarom van doorslaggevend belang voor ons succes.  
Maar......... we hebben meer leden nodig om een nog krachtiger 
vuist te maken. Wij zijn ervan overtuigd dat jullie, onze bestaan-
de leden, de beste manier zijn om nieuwe leden te werven.

Vandaar de oproep om je aan te melden voor een Teams bijeen-
komst om met elkaar te bespreken hoe  
wij het beste nieuwe leden kunnen werven.
Tevens bespreken we daar de inzet voor de nieuwe cao met de 
leden.

Meld je daarvoor aan bij:
marcomosselman@bo.nl  
(voor de leden die werkzaam zijn in het HBO)
thomasoosterkamp@bo.nl  
(voor de leden die werkzaam zijn in het MBO en VMBO)

 Klankbordgroepleden 
 gezocht! 

23
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Door: Henk Benders Antal 
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In gesprek met nieuw BO lid: 

“Ik besteed 50% van mijn tijd  
 aan het primaire proces  

 en de andere 50% aan bijzaken” 

een interview met Antal Hendriks, werkzaam bij de HAN 
in Nijmegen. Ik ontmoet Antal op Teams. Antal is 49, 
getrouwd en heeft een zoon. Hij is sinds kort lid van BO.

 Carrière
De schoolloopbaan van Antal ziet er als volgt uit: MAVO, 
HAVO, MTS gevolgd door bedrijfsscholing. 
Zijn carrière start bij GE ofwel General Electric en hij  
is werkzaam als engineer in de vliegtuigtak van deze 
multinational. De Amerikaanse mentaliteit bij GE blijkt niet 
helemaal bij Antal te passen. Na GE volgt Antal een studie 
Sociale Wetenschappen en hij komt terecht in de sociale 
werkvoorziening. Daar wordt hij gevraagd om NT-2 lessen 
te verzorgen voor onder meer  deelnemers van buiten de 
EU. Hier ontdekt hij zijn passie voor het onderwijs. De  
volgende stap is  de HAN, de Hogeschool van Nijmegen. 
Hier ondersteunt Antal inmiddels al 9 jaar als praktijk-
docent de opleiding Automotive.
 

Vakbond BO
Ik vraag Antal waarom hij lid is geworden van een vakbond. 
Het antwoord is helder. Antal: ‘Doorgaans zijn de bedoe-
lingen van een werkgever goed, maar soms wringt het. 
Je kunt dan wel alleen de strijd aangaan, maar het is veel 
effectiever dat samen te doen en een vakbond is daarbij 
de aangewezen partner.’

Ik ben uiteraard benieuwd hoe hij bij BO is uitgekomen.  
Antal: ‘Ik heb rondgekeken en met collega Arthur Appelman 
hierover gesproken. Hij wees me op BO. Het voelde goed, 
mede door de BOde die bij de HAN op de leestafels ligt.’
 

Druk
Als ik vraag of hij een drukke baan heeft wordt dat vol-
mondig beaamd. ‘Ik besteed 50% van mijn tijd aan het  
primaire proces en de andere 50% aan bijzaken zoals 
allerlei administratieve verplichtingen. Heel jammer!’  
Zijn geluid is niet uniek in onderwijsland.
 

Leerlingen
De NT-leerlingen waren destijds prima. De studenten op 
de HAN typeert hij als ad rem, komisch en met hetzelfde 
gevoel voor humor als hij zelf heeft. Ze gedragen zich 
goed en gelukkig ontvangt hij positieve feedback van hen. 
Hij vertelt dat hij het jammer vindt dat de uitval zo hoog 
is. Bij zijn opleiding stopt 50% van de studenten tijdens 
het eerste jaar. Op het waarom antwoordt Antal: ‘Ten tijde 
van de MTS werd er veel tijd besteed aan de technische 
vakken en dat lijkt nu minder te zijn geworden. Ze krijgen 
4 soorten wiskunde, maar toch blijkt van een aanzienlijk 
deel van de instroom de basisbeheersing van dat vak 
ontoereikend.’

Hij onderstreept het belang een van juiste houding bij 
studenten om dit soort hiaten zelf in te vullen, maar hij 
stelt ook dat hier een verplichting bij de school ligt.

Projectonderwijs
Antal draagt het projectonderwijs een warm hart toe.  
Als voordelen noemt hij minder tentamendruk en dat  
studenten genieten van deze vorm van onderwijs.  
Maar het houdt ook hem en zijn collega’s fris doordat er 
samengewerkt wordt met externe partijen. Hij geeft als 
voorbeeld een project met Omlab, een omdenktank die 
ideeën ontwerpt voor natuurvriendelijk bouwen zonder 
beton. Antal: ‘Zij hebben ideeën en ze zoeken samen met 
onze studenten naar manieren die ideeën in de praktijk 
toegepast te krijgen.
 

Minister
Stel dat jouw naam genoemd wordt als kandidaat voor 
de ministerspost OC&W in het nieuwe kabinet. Wat zou je 
voorstellen meteen te veranderen? Antal, zonder aarzelen:  
‘Dat al het onderwijs volledig bekostigd wordt door de 
staat en ik zou direct het collegegeld afschaffen’. Verder 
zou ik ook het aantal managers en andere medewerkers 
die niet betrokken zijn bij het primaire proces omlaag 
brengen.’

Ik zie graag mensen die feeling hebben met het primaire 
proces in de school.
 

Telefoon in de klas
Antal: ‘Ik heb er geen last van ik heb duidelijke afspraken 
gemaakt met studenten. Ik geloof ook niet in Kahoot en 
dergelijke’.  
 

Vrije tijd
Antal is een muziekliefhebber. Hij houdt van glamrock 
uit de jaren 70 zoals Kiss en - passend bij een engineer - 
ACDC. En natuurlijk Springsteen. Kaartjes voor het  
concert in de Goffert zijn al gekocht. Ook is hij liefhebber 
van LP’s en oude HiFi-apparatuur.
 

Tot slot
Als we het hebben over duurzaamheid en vernieuwingen 
komt het begrip reststroom langs, een begrip dat mij  
als energiecoach erg interesseert. Antal denkt aan de 
technische aspecten en ik aan de terugverdientijd. Zo 
denk ik trouwens bij ACDC niet aan gelijkstroom/wissel-
stroom, maar  aan absorption costing en direct costing, 
begrippen uit de bedrijfseconomie. We hebben afge-
sproken binnenkort over terugverdientijd en dergelijke 
een boom op te zetten. Gaat leuk worden!

Interview

In deze aflevering van BOde
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Uit die analyse volgt dat medewerkers van hogescholen 
in het algemeen tevreden, betrokken en bevlogen zijn. In 
vergelijking met de vorige benchmarkperiode (2020-2021) 
is de algehele tevredenheid van hogeschoolmedewerkers 
voor het werken bij de eigen organisatie gelijk gebleven. 
De hogeschoolmedewerkers zijn gemiddeld meer betrokken 
en bevlogen dan medewerkers in de benchmark Overheid. 
Ook scoren de medewerkers bij de hogescholen gemiddeld 
hoger op de eNPS dan de medewerkers bij de overheid.

 Tevreden, betrokken en   

 bevlogen medewerkers  
 bij hogescholen 

 

Een aantal opvallende uitkomsten:
· Kleine versus grote hogescholen
Medewerkers op kleine hogescholen blijken in dit onderzoek 
meer bevlogen dan de medewerkers op grote hogescholen.
·  Onderwijzend personeel bevlogener dan onderwijs-

ondersteunend personeel
Het onderwijzend personeel is meer bevlogen dan het 
ondersteunend personeel. Zij vinden het werk vaker 
inspirerend en hebben bij het opstaan vaak meer zin om  
te werken. Het ondersteunend personeel is juist meer  
betrokken bij de organisatie, ervaart de organisatie vaker  
als inclusief, sociaal veilig en ervaart minder werkdruk 
dan het onderwijzend personeel.

· Mannen hebben positievere werkbeleving dan vrouwen
Een opvallende uitkomst is dat mannelijke medewerkers 
van de hogescholen over de hele linie een positievere 
werkbeleving hebben dan vrouwelijke medewerkers. 
Mannen ervaren meer betrokkenheid, inclusiviteit en 
sociale veiligheid. Vrouwelijke medewerkers ervaren dat 
zij minder tijd hebben om hun werk goed te doen dan 
mannen.
 
·  Jongere medewerkers minder bevlogen dan oudere 

werknemers
Jonge medewerkers zijn over het algemeen minder  
bevlogen dan oudere medewerkers. Zij voelen zich  
minder gelukkig in het werk dan oudere medewerkers. 
Jonge medewerkers komen vaker dan hun oudere 
collega’s in aanraking met ongewenste seksuele aan-
dacht. Ook ervaren zij meer dat er over hen geroddeld 
wordt. Jonge medewerkers ervaren hun werkdruk in 
het algemeen minder vaak (veel) te hoog dan oudere 
medewerkers. En zij vinden vaker dat de werkdruk goed 
bespreekbaar is met hun leidinggevenden. Verder is te 
zien dat deze groep medewerkers vaker een promotor is 
van de organisatie, dan de oudere medewerkers en dat 
zij een hogere waardering geven voor het werken bij hun 
organisatie.

door: Marco Mosselman

Zestor, het arbeidsmarkt- en  
opleidingsfonds van hogescholen, 
heeft de resultaten van de recente 
medewerkersonderzoeken op de  
elf hogescholen geanalyseerd. 

Hogescholen

Goed (veel) te hoog

Overheid

60%

57%

36%

40%

Werkdruk

 Medewerkers op kleine hogescholen  
 blijken in dit onderzoek meer  
 bevlogen dan de medewerkers  

 op grote hogescholen.

Werkdruk
De werkdruk blijft een aandachtspunt voor de hogescholen. 
Ruim de helft (57%) van de hogeschoolmedewerkers vindt 
de werkdruk goed. Dat betekent dat er nog een verbeter- 
potentieel ligt voor nog een aanzienlijk deel van de 
medewerkers. Dit wordt ondersteund door het gegeven 
dat het aandeel medewerkers dat de werkdruk als goed 
ervaart lager ligt dan in de benchmark Overheid, waar in 
zes op de tien medewerkers aangeeft de werkdruk goed 
te vinden. Hetzelfde verschil zien we tussen het aandeel 
hogeschoolmedewerkers dat de werkdruk (veel) te hoog 
vindt (twee vijfde van de medewerkers) ten opzichte van 
het aandeel medewerkers in de benchmark Overheid (ruim 
één derde). In vergelijking met andere groepen medewerkers 
ervaren de medewerkers bij grote hogescholen, leiding-
gevenden, medewerkers t/m 34 jaar en de vrouwelijke 
medewerkers hun werkdruk in het algemeen vaker als 
(veel) te hoog.
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Het afgelopen jaar zijn economen over elkaar heen ge-
buiteld als het om - eerst - de voorspellingen en daarna 
om de eigenlijke hoogte van de inflatie en daarna om het 
wezen van de inflatie zelf ging. Dat is niet zo raar. In 2022 
was de inflatie zeer onverwacht zeer hoog. Een beetje 
hogere inflatie na de lockdowns en dergelijke had men 
wel verwacht. Maar een inflatie van ruim boven de 10%... 
Ik ken niemand die dat voorspelde. Tegelijkertijd bleek 
de inflatie net zo snel weer omlaag te gaan als dat ze 
omhoog ging. Wat is nu de stand van zaken?

Eerst wat theorie en praktijk. Volgens de nationale  
rekeningen geldt: de totale bestedingen zijn gelijk aan  
de totale productie en aan het totale inkomen.  
In gewone mensentaal: als 
u betaalt voor de koffie dan 
is er iemand anders die dat 
geld krijgt. Daarbij geldt dat 
wat die ander krijgt precies 
evenveel is als u betaalt. 
Zo werkt geld nu eenmaal. 
En als u meer betaalt dan 
krijgt die ander dus evenveel 
meer. Het gaat niet enkel om 
consumentenbestedingen. 
De totale bestedingen  
bestaan ook uit overheids-
bestedingen en inves-
teringen van bedrijven. 
Ook daar is sprake van een 
prijsniveau. En dus van 
inflatie. Volgens de nationale 
rekeningen lag de investeringsprijsinflatie de afgelopen 
anderhalf jaar tussen de 4 en de 6%. Dat is aanzienlijk 
– maar wel beduidend lager dan de consumentenprijs-
inflatie. De totale bestedingsinflatie lag tussen de 
consumentenprijsinflatie en de investeringsprijsinflatie in. 
Verder worden prijsstijgingen soms in eerste instantie 
veroorzaakt doordat mensen meer besteden, maar soms 
ook doordat in eerste instantie inkomens, zoals lonen 
en winsten, omhoog gaan. Denk bij dit laatste aan de 
winsten van de oliemaatschappijen. Die waren in 2022 
omtrent de vier biljoen. Nee, niet vier miljard. Maar vier  
biljoen. Oftewel ongeveer 500 Euro per wereldbewoner. 
Ook de tijdelijke maar zeer sterke stijging van vracht-
tarieven van containerschepen leidde tot kosten-

gedreven inflatie (2%punt in totaal, niet onaanzienlijk). 
De originele impuls kan zich op verschillende plaatsen 
voordoen. Een praktisch punt: sommige prijzen zijn 
‘stroperig’. Dat geldt bijvoorbeeld voor lonen en huren. 
Deze worden niet vaak aangepast. En als ze aangepast 
worden - maar dat geldt voor meer prijzen - dan gaan ze 
een stuk makkelijker naar boven dan naar beneden. Bij 
andere prijzen ligt dat anders. Energieprijzen zijn daar 
bekend om. Die kunnen heel snel omhoog, maar ook heel 
snel omlaag gaan.

Dan komen we nu eindelijk bij het buitelen der economen.  
De inflatie van de afgelopen paar jaar was, hoe onver-
wacht ook, niet ontstaan door veranderingen in  

stroperige prijzen maar,  
grotendeels, door flexibele 
prijzen zoals energie en voedsel-
prijzen. Maar veel economen 
hadden de lessen uit de jaren 
zeventig nog in hun hoofd (ja, 
dat is vijftig jaar geleden!) toen 
loonkosten een grote rol speel-
den. Het duurde even voordat 
meer statistisch aangelegde eco-
nomen duidelijk hadden gemaakt 
dat de impuls deze keer niet bij de 
lonen lag. Die impuls  
lag bij energie, voeding en 
transport (wat - omdat het geld 
ergens moet blijven en de lonen 
nauwelijks stegen - resulteerde 
in forse winsten). Dat probleem is 

nu echter opgelost. Economen zijn weer bij de tijd.
Verder zijn economen gewend inflatie op jaarbasis te  
berekenen. Als het om stroperige prijzen gaat dan is dat 
niet erg. Maar als het om snel veranderende prijzen gaat, 
dan kan dat een vertekend beeld geven. Grafiek 1 geeft 
dat aan. Het prijsniveau steeg tot oktober 2022. Maar is nu 
lager dan toen. Terwijl, als je naar het jaargemiddelde van 
2023 en dat van 2022 kijkt, het lijkt alsof de prijzen nog 
steeds stijgen… Economen, ook ik, moesten daar wat aan 
wennen. Maar ook dat is nu opgelost. Er is op dit moment 
nauwelijks inflatie, hoewel de situatie in het Midden Oosten 
daar snel verandering in kan brengen. Al met al: er is een 
ander soort inflatie dan in de jaren zeventig. De huidige 
inflatie moet je anders in beeld brengen en managen.

 De ene inflatie  

 is de andere niet 
door: Merijn Knibbe

 “…uiteraard is voor  
 loononderhandelingen de  
 consumentenprijsinflatie  

 de belangrijkste.  
 Toch zal ook naar  

 andere inflatiemaatstaven  
 moeten worden gekeken” 

Grafiek 2. Bron: Agrimatie en Friesland Campina

 Jaarcijfers vertekenen: inflatie 2023 veel hoger dan inflatie gedurende 2023 

Grafiek 1. Bron: FD - Mathijs Bouman en Carlo Molenaar

Wel moet de invloed op inkomens nog beter worden  
doordacht. Zoals aangegeven zijn de voedselprijzen fors  
gestegen. Veel boeren hebben veel verdiend, omdat deze 
keer de stijging van de prijzen voor een groot deel aan de 
boeren werd doorgegeven (terwijl veel boeren ook nog 
energieproducent zijn geworden wat ook lucratief was).  
Zie grafiek 2. 
De hogere consumentenprijzen vertaalden zich in hogere 
inkomens voor melkveehouders (bij tuinders lag dit anders). 
De grafiek geeft echter nog wat anders aan. Een kilo melk 

bracht in 2021 net zoveel op als veertig jaar eerder. En toen 
verdubbelde ineens in prijs. Het geeft aan dat we de inflatie 
goed in de gaten moeten houden en daarbij van een breed 
inflatiebegrip moeten uitgaan, waarbij het niet enkel om 
consumentenprijzen gaat, maar ook om investeringen, 
inkomens en verschillende soorten prijzen. Wat betreft  
het vakbondsgebeuren: uiteraard is voor loontrekkers en 
loononderhandelingen de consumentenprijsinflatie de 
belangrijkste. Toch zal ook naar andere inflatiemaatstaven 
moeten worden gekeken.

 Af-boerderijprijs van melk, 3,7% vet, Euro per 100 kg. 
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Wat zijn NV-gebieden?
Nutriënten verontreinigde (NV-) gebieden zijn gebieden 
waarin per 1 januari 2024 de stikstofgebruiksnorm 
omlaag gaat.
De stikstofgebruiksnorm is de hoeveelheid werkzame  
stikstof die per kalenderjaar maximaal op een hectare 
landbouwgrond mag worden gebruikt. De stikstofgebruiks-
normen zijn afhankelijk van gewas en grondsoort.

Waar liggen de NV-gebieden?
In 2022 en 2023 zijn er al NV-gebieden aangewezen.  
In 2022 waren dat zand- en lössgronden in Overijssel, 
Gelderland, Utrecht, Noord-Brabant en Limburg. De 
beheergebieden van hoogheemraadschap Hollands 
Noorder kwartier, hoogheemraadschap Delfland en water-
schap Brabantse Delta zijn in 2023 toegevoegd.
Vanaf 2024 zijn verspreid over Nederland nieuwe gebieden  
aangewezen. Ook zijn er enkele gebieden die in 2023 
waren aangewezen en nu geen NV-gebied meer zijn. 
Het totale NV-gebied is per saldo toegenomen van de al 
eerder aangewezen 40 procent naar 60 procent van het 
landbouwareaal.

 

Achtergrond NV-gebieden
Binnen de Europese wetgeving bestaat de Nitraatrichtlijn 
en de Kaderrichtlijn Water. In het kader van deze richtlijnen  
zijn er Europese normen vastgesteld ten aanzien van 
de hoeveelheid stikstof uit dierlijke mest en de totale 
hoeveel heid stikstof die op het land mag worden gebracht.  
Voor deze Europese normen had Nederland een uitzonde-
ring; de zogenaamde derogatiebeschikking. Nederlandse 
landbouwbedrijven die meedoen aan ‘derogatie’ mogen 
meer dierlijke mest op een hectare landbouwgrond uit-
rijden, mits zij voldoen aan een aantal voorwaarden.
De Europese Commissie heeft in september 2022 met 
Nederland afspraken gemaakt over het verlengen en 
afbouwen van de derogatieregeling tot 2026. Echter de 
aanwijzing van zogenaamde NV-gebieden was onderdeel 
van de afspraken. Om de kwaliteit van het grondwater en/
of oppervlaktewater te verbeteren, gelden in de NV-ge-
bieden strengere regels voor het plaatsen van stikstof uit 
dierlijke mest en het plaatsen van de totale hoeveelheid 
stikstof op landbouwgronden.

 NV-gebieden 

door: Frans van Erp

Aeres Hogeschool Dronten

 In mijn laatste bijdrage wil ik ingaan op een nieuw 
 fenomeen in het Nederlandse landbouwbeleid; 
 de zogenaamde NV-gebieden (Nutriënten  
 Verontreinigde gebieden). In het kader van het  
 mestbeleid de zoveelste poging de uitspoeling  
 van nutriënten naar het oppervlaktewater en  
 het grondwater te verminderen. 

Gevolgen
De aanwijzing van NV-gebieden heeft voor de agrarische 
bedrijven flinke consequenties.
-  Lagere stikstofgebruiksnorm voor alle bedrijven. In 

NV-gebieden gaat de stikstofgebruiksnorm in 2024 
omlaag. In het grootste deel van de NV-gebieden is 
dat 5 procent. In grondwaterbeschermingsgebieden 
(een zone rondom een waterwingebied voor drink-
water) op zand- en lössgrond in Overijssel, Gelderland, 
Utrecht, Noord-Brabant en Limburg zijn extra maat-
regelen nodig en is de verlaging 10 procent. In 2025 
moet het gebruik van de totale hoeveelheid stikstof 
vanuit dierlijke mest en kunstmest verder omlaag. De 
verlaging wordt dan in alle NV-gebieden 20 procent.

-  Gevolgen voor derogatiebedrijven. Agrarische bedrijven 
mogen sinds 2023 geen derogatie meer aanvragen 
voor percelen binnen Natura 2000-gebieden. Vanaf 
2024 gaat dat ook gelden voor percelen die in een 
‘derogatievrije zone’ van 250 meter rond een Natura 
2000-gebied liggen.

  Bedrijven in de NV-gebieden die gebruikmaken van 
derogatie moeten het gebruik van dierlijke mest sneller  
afbouwen dan in de rest van Nederland. Voor derogatie-
bedrijven gelden extra regels voor vanggewas na mais 
en bij omzetting van grasland naar bouwland.

Consequenties voor de bedrijfsvoering
Het gevolg is dat er generiek beleid wordt uitgevoerd over 
grote delen van Nederland. Binnen NV-gebieden worden alle 

landbouwbedrijven nu over één kam geschoren. Of een 
teelt uitspoelings-gevoelig is of niet, of een agrariër nu al 
grote stappen zet op verduurzamings-opgaven, zoals het 
verbeteren van waterkwaliteit: de korting blijft gelijk en er 
is geen maatwerkaanpak.
Ook zal een vermindering van de stikstofgift waarschijnlijk  
opbrengstderving van intensieve gewassen betekenen. 
Een verschuiving van de stikstofgift gaat dan waarschijn-
lijk plaatsvinden.

Daarnaast zal door de beperktere plaatsingsruimte van 
dierlijke mest nog meer druk komen op de verplichte  
verwerking van dierlijke mest. De afzetkosten zijn nu  
extreem hoog en vormen voor veel veehouderijbedrijven 
een bedreiging voor de continuïteit.
 

Tot slot
Dit was mijn laatste artikel wat ik de afgelopen 35 jaar 
voor De Vereniging Docenten Landbouwonderwijs, voor 
de UNIE, voor de UNIENFTO en voor BO heb verzorgd. In 
maart aanstaande ga ik met pensioen. Het landbouw-
kundig verhaal laten horen was een van mijn drijfveren 
voor het schrijven van artikelen. 
Ik wens  BO veel succes toe in de belangenbehartiging  
van haar leden.
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 Ooit was het bij ons  
 op de hogeschool  

 normaal om extra uren  
 te draaien...

Het eerste halfjaar is gratis.
De lidmaatschapskosten  

zijn ook nog via  je werkgever  
fiscaal aftrekbaar.

Goed geregeld toch?

Ik heb dat toen aangekaart bij de  
decentraal onderhandelaar van BO.  
Die heeft daar werk van gemaakt en  

uiteindelijk werden alle uren met  
terugwerkende kracht uitbetaald.  

Ik was daar heel blij mee, want waar 
je voor werkt moet toch gewoon  

betaald worden? Ook mijn  
collega’s waren hier heel blij 
mee. Een paar van hen zijn  
meteen ook lid geworden  

van BO. Een goed idee want 
BO komt echt voor ons op!

 Word ook lid van  Word ook lid van BO!  BO!  


